
هـوای تهـران همچنـان در شرایـط
بسیار ناسالم قرار دارد

دی 5, 1403

کیاپرس/رییس گروه سلامت هوا و تغییر اقلیم وزارت بهداشت گفت: در
حال حاضر هوای تهران در شرایط بسیار ناسالم است و در ایستگاههای
منطقه ۱۱ و ۱۹ شاخص کیفیت هوا بالاتر از ۲۰۰، بنفش رنگ و در وضعیت

بسیار ناسالم است.

به گزارش کیاپرس، دکتر عباس شاهسونی، رییس گروه سلامت هوا و تغییر
اقلیم وزارت بهداشت در گفتگو با وبدا ضمن اعلام این خبر گفت: در
۲۱ ایستگاه کیفیت هوا در وضعیت ناسالم برای همه گروهها قرار

دارد.

به گفته دکتر شاهسونی در این شرایط افزایش قابل توجه بیماری های
قلبی و عروقی یا ریوی و مرگ زودرس در بیماران قلبی و سالمندان و

افزایش قابل توجه علائم تنفسی در کل جمعیت رخ می دهد.

وی تاکید کرد: افراد مبتلا به بیماری های قلبی یا ریوی، سالمندان
و کودکان باید از هر گونه فعالیت فیزیکی خارج از منزل اجتناب و
افراد دیگر نیز باید از فعالیت های طولانی و سنگین خارج از منزل

پرهیز کنند.

رییس گروه سلامت هوا و تغییر اقلیم وزارت بهداشت در ادامه استفاده
از ماسک های مناسب و استاندارد برای گروه های آسیب پذیر را توصیه
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کرد.

وی یادآور شد: طبق آمار اورژانس کشور از اول دی ماه تا تاریخ ۳
دی ماه ۱۴۰۳ در مقایسه با مدت مشابه سال قبل در کلانشهرهای کشور
بطور میانگین تعداد مراجعین به اورژانس های مراکز درمانی دولتی
بعلت مشکلات تنفسی ۳۷ درصد افزایش یافته است و در مجموع تعداد

مراجعین بعلت مشکلات قلبی و تنفسی ۲۳ درصد افزایش داشته است.

به گفته دکتر شاهسونی در بعضی از کلانشهرها تعداد مراجعین بخاطر
مشکلات تنفسی بیش از ۵۰ درصد افزایش یافته است.

کـم کـاری تیروئیـد در کودکـان
منجر به اختلالات ذهنی و یادگیری

می شود
دی 5, 1403

کیاپرس/عضو هیات علمی دانشگاه علوم پزشکی شیراز با بیان اینکه کم
کاری تیروئید یا «هیپوتیروئیدیسم» اختلالی است که در آن غده
تیروئید به اندازه کافی هورمون تولید نمی کند، تاثیر این بیماری

در رشد و اختلال متابولیسم بدن کودک را مهم ارزیابی کرد.
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به گزارش کیاپرس از وبدا، دکتر لیلا سالاریان با بیان این مطلب،
اظهار داشت: تیروئید یک غده کوچک پروانهای شکل است که در جلوی
گردن قرار دارد و با ترشح هورمون به بدن در تنظیم انرژی کمک می
کند. این غده همچنین وظیفه تنظیم عملکردهایی نظیر ضربان قلب و

کارکرد دستگاه گوارش را بر عهده دارد.

وی افزود: مشکلات هیپوتیروئیدیسم که از اوایل دوران کودکی آغاز
میشـود، بسـته بـه سـن کـودک متفـاوت اسـت. در نـوزادان، علائـم
هیپوتیروئیدیسم در چند هفته یا چند ماه نخست پس از تولد ظاهر
میشود. کم کاری تیروئید در کودکان میتواند مادرزادی یا اکتسابی

باشد.

این فوق تخصص کودکان تاثیر کم کاری تیروئید کودکان در رشد و
اختلال متابولیسم بدن کودک را مهم دانست و گفت: کم کاری تیروئید
در کودکان میتواند مادرزادی یا اکتسابی باشد. این بیماری در رشد
و متابولیسم بدن کودک اختلال ایجاد میکند. درمان نشدن کم کاری

تیروئید در کودکان عوارض جدی برای کودک به همراه دارد.

وی تصریح کرد: این بیماری میتواند منجر به اختلالات ذهنی، اختلال
تمرکز و یادگیری، اختلال در بلوغ جنسی، مشکلات قلبی و رشد کم و

بسیاری از مشکلات سلامتی دیگر شود.

عضو هیات علمی دانشگاه علوم پزشکی شیراز یادآور شد: این بیماری
در هر دورهای از رشد علائم متفاوتی دارد، اما اگر کودک شما دچار
یبوست است، رشد کمی دارد، خوب غدا نمیخورد و خسته است، توصیه می

شود به متخصص غدد و متابولیسم مراجعه کنید.

انجمـن هـوش مصـنوعی در دانشگـاه
هــای علــوم پزشکــی راهانــدازی
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میشود
دی 5, 1403

کیاپرس/مشاورمعاون وزیربهداشت در امور نخبگان و انجمن های علمی
گفت: انجمن هوش مصنوعی در همه دانشکده ها و دانشگاه های علوم

پزشکی راه اندازی می شود.

به گزارش کیاپرس از مفدا، دکتر محمد نوروزی اظهار کرد: سیاستهای
دولت ها در این زمینه باید تسهیلکننده و حمایتکننده باشند.

مشاور معاون وزیر بهداشت در امور نخبگان و انجمنهای علمی تاکید
کرد: “هوش مصنوعی یکی از مهمترین فناوریهای قرن حاضر است که با
تحولات چشمگیری همراه بوده است. این فناوری دریچهای از فرصتهای
بینظیر را به روی ما گشوده و ما را در آستانه جهش یا سقوط قرار
داده است، اگر در توسعه این فناوری در کشور تعلل کنیم آسیبهای
جبران ناپذیری متحمل خواهیم شد. از این رو، اهمیت این فناوری به

هیچ وجه قابل انکار نیست و نیازمند توجه ویژهای است.

نوروزی افزود: این انجمنها بستری مناسب برای تبادل دانش و تجربه،
انجام پژوهشهای نوین و توسعه کاربردهای مختلف هوش مصنوعی در علوم

پزشکی فراهم خواهند کرد.

مشاور معاون وزیر در امور نخبگان و انجمن های علمی اظهار کرد:
دانشجویان و انجمنهای علمی نقش حیاتی در توسعه و پیشرفت هوش
مصنوعی دارند. آنها با نوآوری و پژوهشهای خود میتوانند مرزهای
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دانش را جابجا کنند و به پیشرفت کشور کمک کنند. از همه دانشجویان
عزیز دعوت میکنم در این مسیر قدم بگذارند و آیندهای روشن برای

کشور رقم بزنند

کمبـود تخـت هـای بیمارسـتانی در
کل کشور وجود دارد

دی 5, 1403

کیاپرس/رئیس کمیسیون بهداشت مجلس و دبیرکل مجمع خیرین سلامت در
آیین کشوری نکوداشت تکریم و تجلیل از خیرین سلامت بم از کمک ۱۸

هزار میلیارد تومانی خیرین در حوزه سلامت خبر داد.

به گزارش کیاپرس از وبدا، دکتر حسینعلی شهریاری روز سه شنبه در
آیین کشوری نکوداشت، تکریم و تجلیل از خیرین سلامت بم که در تالار
پرستوی ارگ جدید برگزار شد، اظهار داشت: مشکلات کمبود تخت های
بیمارستانی در کل کشور وجود دارد که به جز شهرستان بم که نسبت به
جمعیت آن کمبود تخت وجود دارد، استان سیستان و بلوچستان نیز با

این مشکل مواجه است.

وی گفت: برای حل مشکلات حوزه سلامت باید بتوانیم از خیرین کمک
بگیریم و این موضوع در کل دنیا و به خصوص کشورهای اروپایی نیز
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رایج است که خیرین حتی برای ساخت دانشگاه ها نیز حمایت می کنند.

رییس کمیسیون بهداشت و درمان مجلس شورای اسلامی افزود: مجمع خیرین
سلامت کشور در سال ٨٨ راه اندازی شد که تا به امروز حدود ١٨ هزار

میلیارد تومان از سوی خیرین کمک شده است.

دکتر شهریاری گفت: مجمع خیرین سلامت دارای سامانه ای أست که این
سامانه به شفاف سازی کمک می کند و خیرین می توانند کمک های خود

را در سامانه ثبت نمایند.

وی به صنایع خودروسازی که در شهرستان بم فعالیت می کنند اشاره
کرد و گفت: این صنایع بر اساس وظیفه اجتماعی خود می توانند درصدی

از درآمد خود را برای توسعه شهر به خصوص حوزه سلامت تخصیص دهند.

دکتر شهریاری تاکید کرد: قطعا خیرین حوزه سلامت کمک های خوبی را
به تکمیل بیمارستان ٢٠۵ تختخوابی بم خواهند داشت.

رییس کمیسیون بهداشت مجلس بیان داشت: تجربه نشان داده استفاده از
ظرفیت بانوان در کارهای خیر بسیار موثر بوده أست و ما نیز در این
راستا مشارکت های بانوان را در اکثر حوزه ها در کشور راه اندازی

کرده ایم.

دکتر شهریاری گفت: باید از ظرفیت خیرین در کارهای تحقیقاتی نیز
بهره مند شویم.

برکات دانشگاه علوم پزشکی بم

رییس دانشگاه علوم پزشکی بم نیز در این مراسم گفت: دانشگاه علوم
پزشکی بم جمعیت ۵۰۰ هزار نفری شرق استان کرمان یعنی ۵ شهرستان را
پوشش میدهد. حدود ۱۹۰ مرکز بهداشتی و درمانی، ۲۴ پایگاه اورژانس
شهری و جاده ای و ۴ بیمارستان دولتی و یک بیمارستان خصوصی در شرق

کرمان در حال ارائه خدمات بهداشتی درمانی هستند.

دکتر علی صدیقی با اشاره به کمبود حدود ۶۰۰ تخت بیمارستانی در
حال حاضر، اظهار کرد: «پس از زلزله، زیرساختهای ما بهصورت کامل
دچار آسیب شد و با افزایش جمعیت، مواردی نظیر تصادفات، قاچاق
سوخت و افزایش تعداد اتباع موجب شلوغی اورژانس شهرستان شده است؛
به گونهای که امروز این اورژانس یکی از شلوغترین اورژانسهای کشور

محسوب میشود.»



وی افزود: وجود دانشگاه علوم پزشکی بم برکات زیادی داشته و طی
سال های اخیر بسیاری از شاخص های بهداشتی و درمانی ارتقا پیدا
کرده و در بین دانشگاه های علوم پزشکی سراسر کشور حائز رتبه های

برتر بوده ایم.

شناسـایی ۸۳۴ مـورد بیمـار تـب
دنگی در چابهار/ بستری ۵۲ مبتلا

دی 5, 1403

کیاپرس/مسئول واحد بیماری های معاونت بهداشت دانشکده علوم پزشکی
چابهار گفت: در حال حاضر ۸۳۴ مورد بیمار تب دنگی را در شهر
چابهار و شهرستان های تحت پوشش دانشکده علوم پزشکی چابهار

شناسایی کردیم که ۹۶ درصد موارد مربوط به شهر چابهار است.

به گزارش کیاپرس از وبدا، دکتر فرامرز مبارکی اظهار داشت: از ۸
سال پیش استقرار پسه آئدس را پیش بینی کرده بودیم از این حیث
تیمهای کاوشگر با ماموریت از دانشکده علوم پزشکی ایرانشهر و

چابهار منطقه را رصد میکردند.

وی افزود: اولین بار آئدس در شهریور ۱۴۰۲ وارد منطقه چابهار شد و
رسما استقرار یافت و پس از آن مراجعه به مراکز درمانی از سوی

https://www.kiapress.ir/?p=184011
https://www.kiapress.ir/?p=184011


افرادی که به خارج از کشور همچون امارات، پاکستان و افغانستان
مسافرت کرده بودند، افزایش یافت.

دکتر مبارکی خاطرنشان کرد: پس از آن شاهد انتقال از وارده یا
انتقال محلی در منطقه چابهار بودیم و بعد از آن موارد افزایش
پیدا کرد؛ با کمکی که از طرف وزارت بهداشت و پدافند زیستی انجام

شد توانستیم کیت های تشخیص سریع را در شهر چابهار دریافت کنیم.

مسئول واحد بیماریهای معاونت بهداشت دانشکده علوم پزشکی چابهار
گفت: در حال حاضر ۸۳۴ مورد بیمار تب دنگی را در شهر چابهار و
شهرستان های تحت پوشش دانشکده علوم پزشکی چابهار شناسایی کردیم

که ۹۶ درصد موارد مربوط به شهر چابهار است.

وی ادامه داد: خوشبختانه توانستیم ۸۱ درصد موارد مبتلا به تب دنگی
را در مراحل اولیه ابتلا یعنی در هفته نخست شناسایی کنیم و این
خیلی مهم است چرا که وقتی در مراحل اولیه شناسایی شود مراقبت ها

افزایش مییابد و از وخامت وضعیت بیمار جلوگیری خواهد شد.

دکتـر مبـارکی بـا بیـان اینکـه از تعـداد مبتلایـان ۵۲ مـورد در
بیمارستان بستری شدند، گفت: خوشبختانه در این خصوص فوتی نداشتیم.
شناسایی ۳۵ درصد از مبتلایان از بررسی اطرافیان آنها بوده و ما

توانستیم این تشخیص را با کیت تشخیص سریع صورت دهیم.

مسئول واحد بیماری های معاونت بهداشتی دانشکده علوم پزشکی چابهار
اضافه کرد: اگر بهسازی محیط را در شهر چابهار و دیگر نقاط جدی
بگیریم و زیستگاهها از بین برود پشه آئدس مجالی برای رشد و تکثیر
پیدا نمی کند و این وضعیت باعث می شود که ما مورد ابتلا و احیانا

مرگ و میر ناشی از بیماری را نداشته باشیم.

فعلا طـرح درمـان رایگـان کودکـان
کمتر از ۷ سال برقرار است

دی 5, 1403
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کیاپرس/مشاور عالی و جانشین وزیر بهداشت گفت: فعلا طرح درمان
رایگان کودکان کمتر از ۷ سال برقرار است و این کودکان به صورت

رایگان درمان می شوند.

به گزارش کیاپرس،دکترعلی جعفریان افزود: طرح درمان رایگان کودکان
کمتر از ۷ سال درحال اجرا است، اما مشکلی که در این زمینه داریم،

منابع مالی است.

وی ادامه داد؛ این موضوع در بیمارستان های کودکان بار زیادی بر
روی نقدینگی آنان ایجاد می کند، چون نقدینگی شأن کم می شود.
بیمارستان با همان فرانشیز، امور روزمره اش را می چرخاند، اما

حالا نمی توانند.

وی ادامه داد: منابع مالی را باید در بودجه سال آینده ببینند که
این طرح و مانند آنها را ادامه دهیم.

وی با اشاره به اینکه سلامت، سرمایه گذاری است، گفت: از دید برخی
از دوستان اقتصادی، سلامت هزینه حساب می شود، این تعارض فکری تا
حل نشود ما به جایی نمی رسیم. آن نگاه، سلامت را هزینه می داند به

دنبال کم کردن منابع مالی نظام سلامت است.

وی ادامه داد: قسمت های عمده درمان سرطان به صورت رایگان انجام
می شود مانند رادیویی در بخش دولتی رایگان انجام می شود .

وی با اشاره به اینکه این موضوع بسیار پرهزینه است، گفت: منابع
مالی آن باید دیده شود، ما خیلی دوست داریم که بتوانیم آن جاهایی



که کار درمانی ضروری است کارمان را ادامه دهیم تا هزینه مردم کم
شود.

پیگیری برای رسیدن سهم نظام سلامت به ۷ درصد تولید ناخالص ملی

وی ادامه داد: رییس جمهور به شدت پیگیر هستند که سهم نظام سلامت
به ۷ درصد تولید ناخالص ملی برسد

.
جعفریان افزود: اگر این موضوع اتفاق بیافتد قسمت عمده مشکلات نظام
سلامت از نظر منابع مالی برطرف می شود. امیدواریم این موضوع محقق

شود، تلاش را هم داریم انجام می دهیم.


